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Verzonden aan de raad

Ond Agenda unt 12 Motie vreemd - bereikbaarheid Harl Haven

Kennisnemen van:
-De aanleiding tot het instellen van verdiepend MKBA-onderzoek (maatschappelijke kosten
en baten analyse) waarbij de stakeholders betrokken worden
-de uitkomsten van deze brede MKBA (lmpactanalyse)
-het initiatief vanuit de havenbedrijven in Harlingen samen met de Waddenvereniging
-het advies aan de minister van I en W omtrent het vervolg van het onderhoud van vaargeul
Boontjes

Beste raadsleden,

ln2022 starten Rijkswaterstaat en de provincie Fryslàn de evaluatie van pilot vaarweg Boontjes met
een 3-tal onderzoeken: een morfologisch, ecologisch en economisch onderzoek. Doel: korte en lange
termijn effecten van het onderhoud van de vaarweg voor de Waddenzee in beeld brengen. Conclusie
van de evaluatie luidt dat de onderhoudspilot deels is geslaagd. De bereikbaarheid van Harlingen is
weliswaar verbeterd (baggeren loont) maar er moet structureel steeds meer gebaggerd worden om
de vaarweg Boontjes op diepte te houden en dat gaat ten koste van de natuurwaarden in het gebied.
Zo wordt er veel meer gebaggerd (200.000 -300.000 m3) dan is opgenomen in de vrijstelling van het
vigerende Beheerplan Natura 2000 (80.000 m3). Tevens zullen de baggerhoeveelheden nog verder
toenemen omdat het hele gebied rondom Boontjes aan het verzanden is. Dit onderstreept de
urgentie om de impact van het vaargeulonderhoud op het ecosysteem substantieel te verminderen.

Stakeholders en ook gemeente Harlingen vonden dat ze te laat en onvoldoende bíj de evaluatie zijn
betrokken. Op basis van de uitkomsten van de evaluatie bepleit de natuurbescherming om de diepte
van de vaargeul weer terug te brengen van 3,80m-NAP naar 2,80 m -NAP, maar voor het
havenbedrijfsleven en de gemeenten is dit een onoverkomelijke maatregel en daarnaast hadden zij

de nodige kritische kanttekeningen"bij de onderzoeken van Rijkswaterstaal.Zij pleiten voor .

handhaving van de huidige diepte van 3,80m-NAP.

Bestuurlijk overleg tussen Rijk en Provincie leidt op 19 december 2022 tot een opdracht voor
vervolgonderzoek waarbij een aantal losse eindjes verder wordt onderzocht en waar de stakeholders
beter bij worden betrokken. Tevens wordt afgesproken dat provincie Fryslàn het vervolgproces zal

trekke n.

Op 22 maart 2023 volgt een bestuurlijk overleg met provincie Fryslàn, Rijkswaterstaat, gemeente
Harlingen, Port of Harlingen, Waddenvereniging en de Raad van Advies Waddenzeehavens. Daarin

wordt afgesproken dat de MKBA verder wordt verdiept met een regionale lmpactanalyse en

expertsessies met stakeholders.

Op 20 juni startte een traject van vier grote goed bezochte bijeenkomsten met expert- en

stakeholdersessies over de effecten op de natuur van de huidige manier van baggeren en



maatregelen om de negatieve effecten te verminderen. De voorzitter van de Raad van Advies, Henk

Staghouwer, heeft de belangrijkste bijeenkomsten geleid.

Zowel de Gemeente Harlingen als de Port of Harlingen en het havenbedrijfsleven van Harlingen en

ten zuiden van de Afsluitdijk hebben een substantiële inbreng bij de lmpactanalyse kunnen leveren.

Gemeente en Port zijn hierin ondersteund door de VWG (Vereniging voor Waddenkust Gemeenten)

met inhoudelijk advies en in het aanjagen van het tot stand komen van deze lmpact Analyse. Hierin

wordt duidelijk dat de gevolgen voor de haven van Harlingen, het achterland en de havens aan

lJsselmeer en verder zuidelijk in Nederland aanzienlijk groter zijn dan uit eerdere analyses naar voren

is gekomen. Dit heeft onmiskenbaar invloed gekregen op het advies wat nu aan de Minister wordt

meegegeven in het BOW (Bestuurlijk Overleg Wadden) van 17 januari 2024.ln bijlage 2 bevat het

advies.

Bij het formuleren van maatregelen om de negatieve effecten op de natuur te beperken nam het

Harlinger havenbedrijfsleven het initiatief om met de Waddenvereniging een brief op te stellen, met

een gezamenlijk voorstel waar wordt gepleit om minder te baggeren en de vaargeul enigszins te
versmallen.
ln de slotbijeenkomst van 19 oktober 2023 is het voorstel in de brief overgenomen en

overeenstemming bereikt over het eindadvies. (zie bijlage 1.) Het advies pleit voor een 'nulmeting',

een periode dat er niet wordt gebaggerd, om helder te krijgen hoe de geul zich ontwikkelt zonder dat

er gebaggerd wordt. Ook pleit het advies voor maatregelen voor de langere termijn en wordt
voorgesteld om te blijven baggeren gedurende de looptijd van het Nationaal Waterprogramma 2022-

2027 . Deze periode wordt gebruikt voor nader morfologisch onderzoek, zodat voor het volgende

Nationaal Waterprogramma een goede beslissing genomen kan worden.

De inbreng van de gemeente, de natuurbescherming en havenbedrijfsleven in combinatie met de

uitkomsten van de lmpactanalyse, heeft een groot effect gehad op het uiteindelijke advies dat in het
BOW (Bestuurlijk Overleg Wadden) van 17 januari 2024 aan de Minister van I en W wordt
aangeboden. De Vereniging van Waddenzeegemeenten zal het advies in het BOW ondersteunen.

Bijlage 3 betreft de lmpactanalyse, en met bijlage 4 werd uw Raad al eerder op de hoogte gebracht

van de stand van zaken omtrent de bevaarbaarheid van Boontjes.

Met vriendelijke groet,

Bu wethouders van Harlingen,
de rge

S.C. van Gent C.M. Sjerps

Bijlagen:

Bijlage 1: Brief Harlinger bedrijven en Waddenvereniging
Bijlage 2: Boontjes adviesnota OBW BOW dec2023.versie MTWadden.02
Bijlage 3: lmpactanalyse Vaarweg Boontjes
Bijlage 4: Memo Vaarweg Boontjes juni 2023
Bijlage 5: Boontjes VerzamelPDF


